

18.03.2021

European Green Deal: Den Aufbruch gestalten | Setting the Course

Online-Konferenz der Europagruppe Grüne | Online conference organised by the German Greens in European Parliament



European Green Deal: Den Aufbruch gestalten (For English, please scroll down.)

Europa steckt mitten in der Corona-Pandemie und der daraus resultierenden Wirtschaftskrise. Gleichzeitig machen nicht zuletzt die Dürresommer der letzten Jahre deutlich: Die Klimakrise ist längst da und erfordert entschlossenes Handeln. Mit dem Europäischen Green Deal hat die EU-Kommission ein Programm vorgelegt, das die Chance bietet, diese dreifache Krise zusammen anzugehen: Denn der Green Deal hat das Zeug, die Europäische Union zum ersten klimaneutralen Kontinent zu machen und gleichzeitig die Wettbewerbsfähigkeit und Innovationsdynamik einer dekarbonisierten europäischen Wirtschaft zu stärken. Nun braucht es Mut und Tatkraft, um die Weichen der EU in Richtung klimaneutraler Zukunft zu stellen.

Gleichzeitig muss der Green Deal auch weitere Bereiche adressieren, die in den ursprünglichen Vorschlägen zu kurz kamen: Um unsere natürlichen Lebensgrundlagen und die Artenvielfalt zu schützen, braucht es ein nachhaltiges Umsteuern der Landwirtschaftspolitik. Um soziale Ungleichheit zu verringern und soziale Sicherheit zu gewährleisten, muss der ökologische Umbau der Wirtschaft sozial gerecht ausgestaltet werden. Um globale Wirksamkeit zu entfalten, muss die internationale Dimension des Green Deal gestärkt werden.

In unserer zweitägigen Green Deal Online-Konferenz werden wir mit Hilfe renommierter Expertinnen und Experten einen umfassenden Blick auf den Europäischen Green Deal werfen:

Zum Auftakt und zur grundlegenden Rahmensetzung kommen die europäische Ko-Gesetzgeber zu Wort: Wir freuen uns auf spannende Einschätzungen von Zakia Khattabi, grüne belgische Ministerin für den Green Deal, und Terhi Lehtonen, Staatssekretärin im grünen finnischen Umweltministerium sowie Henrike Hahn, Europaabgeordnete und industriepolitische Sprecherin der grünen Fraktion im Europäischen Parlament.

In fünf parallelen, hochkarätig besetzten Webinaren vertiefen wir anschließend Teilaspekte des Europäischen Green Deal:

- der Umbau hin zu einer sozial-ökologische Marktwirtschaft
- die europäische Klima-, Energie- und Mobilitätspolitik auf dem Weg zur Klimaneutralität
- eine Agrar- und Umweltpolitik, die unsere natürlichen Lebensgrundlagen schützt und erhält
- der Green Deal in der Finanz- und Haushaltspolitik, als grünes Investitionsprogramm und in seiner sozialen Dimension
- der Green Deal in den globalen Zusammenhängen der Außen-, Handels- und Entwicklungspolitik

Im Abschlusspanel führen Sven Giegold, Sprecher der Europagruppe Grüne, und Ska Keller, Fraktionsvorsitzende der Grünen/EFA, diese ohnehin miteinander verschränkten Teilbereiche wieder zusammen und formulieren unsere Forderungen an den Europäischen Green Deal. Denn um seiner historischen Aufgabe gerecht zu werden, darf er nicht nur ambitioniert im Anspruch sein – er muss auch ehrgeizig in der Ausgestaltung und Umsetzung ausfallen. Wir Grüne setzen uns mit Leidenschaft und Expertise dafür ein, dass der Europäische Green Deal ein Erfolg wird – zum Wohle der Menschen und des Planeten.

Mit dabei sind bei unserer Online-Konferenz:

Zakia Khattabi aus Belgien (Ministerin für Klima, Umwelt, Nachhaltige Entwicklung und den Green

Deal) | **Eamon Ryan** aus Irland (Minister für Umwelt, Klima, Kommunikation und Transport) | **Terhi Letonen** aus Finnland (Staatssekretärin im Ministerium für Umwelt und Klimawandel) | **Karolina D'Cunha** (Umwelt Generaldirektion Europäischen Kommission) | **Dr. Jörn Sanders** (Thünen Institut) | **Jennifer Tollmann** (Senior Policy Adviser E3G) | **Michel Rademaker** (Mitbegründer und stv. Direktor The Hague Centre for Strategic Studies) | **Mark Leonard** (Director European Council on Foreign Relations) | **Dr. Sebastiano Sabato** (Senior Researcher, European Social Observatory) | und die Europaabgeordneten **Ska Keller** | **Sven Giegold** | **Reinhard Bütikofer** | **Martin Häusling** | **Hannah Neumann** | **Anna Cavazzini** | **Katrin Langensiepen** | **Jutta Paulus** | **Sergey Lagodinsky** | **Henrike Hahn** | **Michael Bloss** | **Anna Deparnay-Grünenberg** | **Rasmus Andresen** | **Niklas Nienäb** | **Viola von Cramon**

European Green Deal: Setting the Course

Europe is in the midst of the Corona pandemic and the resulting economic crisis. At the same time, summers of drought in recent years make it clear that the climate crisis has long been with us and requires decisive action. With the European Green Deal, the European Commission has presented a programme that offers the chance to tackle this triple crises together: The Green Deal has what it takes to make the European Union the first climate-neutral continent and, at the same time, to strengthen the competitiveness and innovation dynamics of a decarbonised European economy. What is needed now is courage and drive to set the EU on a course toward a climate-neutral future.

At the same time, the Green Deal must address other areas that were short in the original proposals: To protect our natural livelihoods and biodiversity, we need a sustainable shift in the agricultural policy. To reduce social inequality and ensure social security, the ecological transformation of the economy must be designed in a socially just way. To be globally effective, the international dimension of the Green Deal must be strengthened.

In our two-day Green Deal online conference, we will take a comprehensive look at the European Green Deal with the help of renowned experts:

European co-legislators will have their say to kick off and set the basic framework: we look forward to exciting assessments from

- Zakia Khattabi, Green Belgian Minister for the Climate, Environment, Sustainable Development and Green Deal,
- Eamon Ryan, Green Irish Minister for the Environment, Climate and Communications and Minister for Transport, and
- Terhi Lehtonen, State Secretary at the Green Finnish Ministry of the Environment, as well as
- Henrike Hahn, MEP and industrial policy spokesperson for the German Green Party in the European Parliament.

In five parallel, high-profile webinars, we will then delve into partial aspects of the European Green Deal:

- the transformation to a social-ecological market economy

- European climate, energy and mobility policy on the way to climate neutrality
- an agricultural and environmental policy that protects and preserves our natural resources
- the Green Deal in financial and budgetary policy, as a green investment program and in its social dimension
- the Green Deal in the global context of foreign, trade and development policy.

In the closing, Sven Giegold, spokesperson of the German Greens in the European Parliament and Ska Keller, Greens/EFA Co-President, bring these already intertwined sub-areas together again and formulate our demands on the European Green Deal. In order to do justice to its historic task, it must not only be ambitious in its ambition - it must also be ambitious in its design and implementation. We Greens are passionately and expertly committed to making the European Green Deal a success - for the benefit of people and the planet.

PROGRAMM (For English, please scroll down.)

Donnerstag, 18. März, 20:00 - 21:30 Uhr: European Green Deal - den Aufbruch gestalten (Eröffnungswebinar) [HIER ANMELDEN](#)

- mit **Zakia Khattabi**, belgische Ministerin für Klima, Umwelt, Nachhaltige Entwicklung und den Green Deal
- **Eamon Ryan**, irischer Minister für Umwelt, Klima, Kommunikation und Transport
- **Terhi Letonen**, Staatssekretärin im finnischen Ministerium für Umwelt und Klimawandel
- **Henrike Hahn**, MdEP, industriepolitische Sprecherin und stv. Sprecherin Europagruppe Grüne

Dieses Webinar wird auf Englisch, Französisch und Deutsch stattfinden, mit simultaner Übersetzung.

Freitag, 19. März, 09:30 bis 11:00 Uhr: Fünf parallele Webinare

Klimaneutral und gerecht: Grüne Hebel für die Transformation unserer Wirtschaft [HIER ANMELDEN](#)

- mit **Anna Cavazzini**, MdEP, Vorsitzende des EU-Binnenmarktausschusses und stv. Sprecherin Europagruppe Grüne
- **Henrike Hahn**, MdEP, industriepolitische Sprecherin und stv. Sprecherin Europagruppe Grüne
- **Niklas Nienäß**, MdEP, Sprecher Regionale Entwicklung
- und weiteren spannenden Speakern.

Wo stehen wir auf dem Weg zur Klimaneutralität? Wirtschaft, Verkehr und Energie der Zukunft gestalten [HIER ANMELDEN](#)

- mit **Lena Donat**, Senior Advisor, Low-Carbon Mobility, Germanwatch
- **Wiebke Witt**, Campaignerin, Beyond Coal
- **Michael Bloss**, MdEP, klimapolitischer Sprecher
- **Anna Deparnay-Grunenberg**, MdEP, verkehrspolitische Sprecherin

Dieses Webinar wird auf Englisch und Deutsch stattfinden, mit simultaner Übersetzung.

Green Deal und Nature Restoration Plan: Kann die EU den Artenschwund stoppen? [HIER ANMELDEN](#)

- mit **Karolina D'Cunha**, Deputy Head of Unit Generaldirektion Umwelt, Europäischen Kommission)
- **Dr. Jörn Sanders**, Thünen Institut
- **Martin Häusling**, MdEP, agrarpolitischer Sprecher Grüne/EFA-Fraktion
- **Jutta Paulus**, MdEP, umweltpolitische Sprecherin

Dieses Webinar wird auf Englisch und Deutsch stattfinden, mit simultaner Übersetzung.

Wie sozial gerecht ist der Europäische Green Deal? [HIER ANMELDEN](#)

- mit **Dr. Sebastiano Sabato**, Senior Researcher, European Social Observatory
- **Sven Giegold**, MdEP, finanz- und währungspolitische Sprecher Grüne/EFA-Fraktion und Sprecher der Europagruppe Grüne
- **Kathrin Langensiepen**, MdEP, stv. Vorsitzende Ausschuss für Beschäftigung und soziale Angelegenheiten Europäisches Parlament
- **Rasmus Andresen**, MdEP, haushaltspolitischer Sprecher Grüne/EFA-Fraktion

Dieses Webinar wird auf Englisch stattfinden, mit simultaner Übersetzung ins Deutsch.

Green Deal goes international: Green Deal in der Außen-, Handels- und

Entwicklungspolitik [HIER ANMELDEN](#)

- mit **Jennifer Tollmann**, Senior Policy Adviser, E3G
- **Michel Rademaker**, Mitbegründer und stv. Direktor The Hague Centre for Strategic Studies
- **Mark Leonard**, Director, European Council on Foreign Relations
- **Reinhard Bütikofer**, MdEP, außenpolitischer Sprecher Grüne/EFA-Fraktion
- **Hannah Neumann**, MdEP, stv. Vorsitzende Menschenrechtsunterausschuss des Europäischen Parlaments
- **Viola von Cramon**, MdEP, stv. Vorsitzende Delegation im Parlamentarischen Assoziationsausschuss EU-Ukraine des Europäischen Parlaments
- **Sergey Lagodinsky**, MdEP, Vorsitzender Delegation im Gemischten Parlamentarischen Ausschuss EU-Türkei des Europäischen Parlaments

Dieses Webinar wird auf Englisch stattfinden, mit simultaner Übersetzung ins Deutsch.

Freitag, 19. März, 11:30 bis 12:30: European Green Deal - den Aufbruch gestalten (Abschlusswebinar) [HIER ANMELDEN](#)

- mit Ska Keller, MdEP, Vorsitzende der Grüne/EFA-Fraktion
- mit **Sven Giegold**, MdEP, finanz- und währungspolitische Sprecher Grüne/EFA-Fraktion und Sprecher der Europagruppe Grüne
- und weiteren spannenden Speakern.

Alle Teilnehmenden haben die Möglichkeit Fragen zu stellen und mitzudiskutieren. Die Diskussion ist offen für alle Interessierten. Die Zahl der Teilnehmerinnen und Teilnehmer ist begrenzt, also gleich anmelden!

PROGRAMME

Thursday, 18 March, 20h00 - 21h30 Uhr: European Green Deal - Setting the Course (Opening Webinar) [REGISTER HERE](#)

- with **Zakia Khattabi**, Belgian Minister for Climate, Environment, Sustainable Development and the Green Deal
- **Terhi Letonen**, State Secretary at the Finnish Ministry of Environment and Climate Change
- **Eamon Ryan**, Irish Minister for the Environment, Climate and Communications, and Transport
- **Henrike Hahn**, MEP, Committee on Industry, Research and Energy and Deputy Spokesperson German Green Party in the European Parliament

This webinar will be held in English, French and German, with simultaneous translation.

Friday, 19 March, 09h30 to 11h00: Five parallel webinars

Climate Neutral and Fair: Green Levers for the Transformation of our Economy [REGISTER HERE](#)

- with **Anna Cavazzini**, MEP, Chair Internal Market Committee, European Parliament and Deputy Spokesperson German Green Party in the European Parliament
- **Henrike Hahn**, MEP, Committee on Industry, Research and Energy and Deputy Spokesperson German Green Party in the European Parliament
- **Niklas Nienau**, MEP, Greens/EFA Spokesperson for Regional Development
- and other speakers.

Paving the way towards Climate Neutrality: Shaping the Future of Economy, Transport and Energy [REGISTER HERE](#)

- with **Lena Donat**, Senior Advisor, Low-Carbon Mobility, Germanwatch
- **Wiebke Witt**, Campaigner, Beyond Coal
- **Michael Bloss**, MEP, Committee on Industry, Research and Energy
- **Anna Deparnay-Grunenberg**, MEP, Committee on Transport and Tourism

This webinar will be held in English and German, with simultaneous translation.

Green Deal and Nature Restoration Plan: Can the EU stop the Loss of Biodiversity? [REGISTER HERE](#)

- with **Karolina D'Cunha**, Deputy Head of Unit, Directorate-General Environment, European Commission
- **Dr. Jörn Sanders**, Thünen Institute
- **Martin Häusling**, MEP, Greens/EFA Spokesperson for Agricultural Policy
- **Jutta Paulus**, MEP, Committee on the Environment, Public Health and Food Safety

This webinar will be held in English and German, with simultaneous translation.

Green Deal: Sustainable, Efficient and Just? [REGISTER HERE](#)

- with **Dr. Sebastiano Sabato**, Senior Researcher, European Social Observatory
- **Sven Giegold**, MEP, Greens/EFA Spokesperson for Financial and Monetary Policy and Spokesperson of the German Green Party in the European Parliament
- **Kathrin Langensiepen**, MEP, Vice-Chair Committee on Employment and Social Affairs, European Parliament
- **Rasmus Andresen**, MEP, Greens/EFA Spokesperson for Budget Policy
- and other speakers.

This webinar will be held in English, with simultaneous translation into German.

Green Deal goes international: Green Deal in External, Trade and Development Policies [REGISTER HERE](#)

- with **Jennifer Tollmann**, Senior Policy Adviser, E3G
- **Michel Rademaker**, Co-Founder and deputy director The Hague Centre for Strategic Studies
- **Mark Leonard**, Director, European Council on Foreign Relations
- **Reinhard Bütikofer**, MEP, Greens/EFA Spokesperson for Foreign Policy
- **Hannah Neumann**, Vice-Chair Subcommittee on Human Rights, European Parliament
- **Viola von Cramon**, MEP, Vice-Chair Delegation to the EU-Ukraine Parliamentary Association Committee, European Parliament
- **Sergey Lagodinsky**, MEP, Chair Delegation to the EU-Turkey Joint Parliamentary Committee, European Parliament

This webinar will be held in English, with simultaneous translation into German.

Friday, 19 March, 11h30 - 12h30: European Green Deal - Setting the Course (Closing webinar) [REGISTER HERE](#)

- with **Ska Keller**, MEP, Co-President of the Greens/EFA Group
- **Sven Giegold**, MEP, Greens/EFA Spokesperson for Financial and Monetary Policy and Spokesperson of the German Green Party in the European Parliament
- and other speakers.

All participants will have the opportunity to ask questions and join the discussion. The discussion is open to all interested parties. The number of participants is limited, so register now!

Ansprechpartner

[RASMUS ANDRESEN](#)

[Abgeordnete/r](#)

Telefon Brüssel

+32 2 28 45373

Telefon Straßburg

+33 3 88 1 75373

[Michael Bloss](#)

[Abgeordnete/r](#)

Telefon Brüssel

+32 2 28 45743

Telefon Straßburg

+33 3 88 1 75743

[Reinhard Bütikofer](#)

[Abgeordnete/r](#)

Telefon Brüssel

+32-2-2845816

Telefon Straßburg

+33-3-88175816

[Anna Cavazzini](#)

[Abgeordnete/r](#)

Telefon Brüssel

+32 2 28 45402

Telefon Straßburg

+33 3 88 1 75402

[Anna Deparnay-Grunenberg](#)

[Abgeordnete/r](#)

Telefon Brüssel

+32 2 28 45477

Telefon Straßburg

+33 3 88 1 75477

[Romeo Franz](#)

[Abgeordnete/r](#)

Telefon Brüssel

+32-2-2845060

Telefon Straßburg

+33-3-88175060

[Daniel Freund](#)

[Abgeordnete/r](#)

Telefon Brüssel

+32 2 28 45449

Telefon Straßburg

+33 3 88 1 75449

[Alexandra Geese](#)

[Abgeordnete/r](#)

Telefon Brüssel

+32 2 28 45905

Telefon Straßburg

+33 3 88 1 75905

[Malte Gallée](#)

Telefon Brüssel

+32-2-2845369

Telefon Straßburg

+33-3-88175369

[Henrike Hahn](#)

[Abgeordnete/r](#)

Telefon Brüssel

+32 2 28 45738

Telefon Straßburg

+33 3 88 1 75738

[Martin Häusling](#)

[Abgeordnete/r](#)

Telefon Brüssel

+32-2-2845820

Telefon Straßburg

+33-3-88175820

[Pierrette Herzberger-Fofana](#)

[Abgeordnete/r](#)

Telefon Brüssel

+32 2 28 45532

Telefon Straßburg

+33 3 88 1 75532

[Ska Keller](#)

[Abgeordnete/r](#)

Telefon Brüssel

+32 2 2845379

Telefon Straßburg

+33 3 88175379

[Sergey Lagodinsky](#)

[Abgeordnete/r](#)

Telefon Brüssel

+32 2 28 45912

Telefon Straßburg

+33 3 88 1 75912

[Katrin Langensiepen](#)

[Abgeordnete/r](#)

Telefon Brüssel

+32 2 28 45235

Telefon Straßburg

+33 3 88 1 75235

[Erik Marquardt](#)

[Abgeordnete/r](#)

Telefon Brüssel

+32 2 28 45851

Telefon Straßburg

+33 3 88 1 75851

[Hannah Neumann](#)

[Abgeordnete/r](#)

Telefon Brüssel

+32 2 28 45705

Telefon Straßburg

+33 3 88 1 75705

[Niklas Nienass](#)

[Abgeordnete/r](#)

Telefon Brüssel

+32 2 28 45220

Telefon Straßburg

+33 3 88 1 75220

[Jutta Paulus](#)

[Abgeordnete/r](#)

Telefon Brüssel

+32 2 28 45645

Telefon Straßburg

+33 3 88 1 75645

[Terry Reintke](#)

[Abgeordnete/r](#)

Telefon Brüssel

+32-2-2845760

Telefon Straßburg

+33-3-881-75760

[Viola von Cramon](#)

[Abgeordnete/r](#)

Telefon Brüssel

+32 2 28 45619

Telefon Straßburg

+33 3 88 1 75619

Date & Place

18.03.2021 | 20:00 - 19.03.2021 | 12:30

Online